
 

 

 

  

Memo – niet openbaar 
 

  

 
Datum: 

7 februari 2020 
 

  

Onderwerp:  Proces provincie bestuurlijke toekomst Scherpenzeel 

Ter attentie van:  Gemeenteraad 

Afzender:  College van burgemeester en wethouders 

  Gisteravond, donderdag 6 februari, heeft ons college een gesprek gehad met de 

Commissaris van de Koning, de heer John Berends en de gedeputeerde, de heer 

Jan Markink. Initiatiefnemer voor het gesprek was de provincie. Naast ons 

college is ook gesproken met het college van Scherpenzeel. Dit gesprek vond 

plaats vóór ons overleg met de CdK en de gedeputeerde. Het onderwerp van 

gesprek met ons college was de bestuurlijke toekomst van Scherpenzeel en de 

rol van de gemeente Barneveld.  

De heren Berends en Markink hebben ons verteld welk besluit het college van  

Gedeputeerde Staten op 4 februari heeft genomen over de processtappen die 

gezet worden, om te komen tot een goede afweging van de besluitvorming over 

de bestuurlijke toekomst van Scherpenzeel.  

Kort samengevat heeft de provincie aangegeven dat: 

• Het college van de gemeente Scherpenzeel tot en met de 

besluitvorming over de kadernota 2021-2024  de tijd krijgt om 

noodzakelijke acties uit te voeren om aan te tonen dat een duurzaam en 

zelfstandig Scherpenzeel structureel geborgd wordt. Deze moeten 

worden gebaseerd op de brief van de provincie van 17 december 2019. 

De kadernota wordt naar verwachting medio mei gepresenteerd. 

• Indien er in het besluitvormingstraject van de kadernota niet wordt 

voldaan aan de noodzakelijke voorwaarden de provincie een open 

overleg start als genoemd in artikel 8 van de wet Algemene regels 

herindeling (Arhi).  

• Tussen nu en de presentatie van de kadernota start de provincie een 

verkenning ter voorbereiding op de arhi-procedure. Deze verkenning 



 

 

maakt geen onderdeel van de formele procedure. Deze stap wordt door 

de provincie wel noodzakelijk geacht voor de vervolgstappen. 

• Om zicht te krijgen op de voortgang van de acties en meer vertrouwen 

te krijgen in de actiebereidheid van het college van Scherpenzeel 

verwacht de provincie een regelmatige update over de voortgang. Er 

wordt een maandelijks overleg tussen provincie en het college van 

Scherpenzeel ingepland. 

• De provincie informeert Barneveld, Renswoude, Veenendaal, 

Woudenberg, de provincie Utrecht en de regio Food Valley over deze 

uitkomsten. Daarnaast start de provincie een verkenning naar de 

regionale samenwerking in het gebied om te bekijken of er nog andere 

bestuurlijke innovatieve alternatieven zijn. Hierover wil de provincie 

met o.a. colleges van omringende gemeenten gesprekken voeren.  

De provincie heeft gisteravond een persbericht verstuurd over de start van een 

verkenning naar de herindeling van Scherpenzeel. Gisteravond is eveneens een 

brief naar de verschillende colleges, provincie Utrecht en de Food Valley 

verstuurd met daarin als bijlage een brief aan het college van Scherpenzeel. Het 

persbericht en de brieven zijn inmiddels in uw bezit.   

Om de positie en de mogelijke gevolgen voor onze gemeente goed in te kunnen 

schatten, geven wij u hierbij onze duiding van het gesprek van gisteravond. Wij 

hebben met de provincie afgesproken dat er niet openbaar wordt  

gecommuniceerd over de inhoud van het gesprek (uitgezonderd de inhoud van 

de bovengenoemde openbare brieven en het persbericht). Dat maakt dat dit 

memo vertrouwelijk is.  

De provincie heeft grote twijfels bij de zelfstandigheid van Scherpenzeel. Als 

gemeente Barneveld moeten wij terdege rekening houden met de mogelijkheid 

dat de provincie medio dit jaar zal besluiten tot de start van de arhi-procedure. 

En dat het hierbij zou kunnen gaan om een bestuurlijke fusie van Scherpenzeel 

en Barneveld. In eerste instantie zal deze start bestaan uit een GS-besluit om het 

zogenaamde ‘open overleg’ te starten. Dit overleg duurt tot maximaal december 

van dit jaar en maakt onderdeel uit van de arhi-procedure. Vervolgens stelt het 

college van gedeputeerde staten in januari 2021 een herindelingsontwerp vast. 

Het streven is om dit ontwerp - na behandeling door Provinciale Staten -  uiterlijk 

op 1 juli 2021 bij het ministerie van BZK te hebben. Een herindeling zou dan op 1 

januari 2023 een feit kunnen zijn. 

De reden waarom de provincie naar onze beleving op dit moment nog niet 

overgaat tot een officiële start van de herindeling, is de wens om te komen tot 

een open en zorgvuldig proces. Daarnaast wil de provincie het college van 

Scherpenzeel een laatste gelegenheid geven om aan te tonen dat er voldoende 

activiteiten en inzet worden getoond, om te voldoen aan de criteria die door de 

provincie zijn bepaald voor zelfstandigheid. Daarnaast dat deze zelfstandigheid 

structureel geborgd wordt. Wij verwijzen hiervoor naar de brief van de provincie 

aan de gemeente Scherpenzeel d.d. 6 februari.  



 

 

Het ministerie van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties dringt aan op een 

zorgvuldig proces zonder vooringenomen standpunten vanuit de provincie. Dit 

mede vanuit het feit dat deze eventuele herindeling binnen het nieuwe 

beleidskader voor de Arhi wet valt. De herindeling Scherpenzeel is daarin de 

eerste casus.  

Als er sprake zou zij van een onzorgvuldig proces, dan is het niet ondenkbeeldig 

dat het wetsontwerp - als dit al door het ministerie zou worden ingediend - 

strandt in de Tweede Kamer. Dit is voor de provincie dan ook de reden om niet 

alleen Barneveld maar ook andere gemeenten te betrekken in haar verkenning.  

Voor de verkenning en straks de mogelijke formele arhi-procedure, start de 

provincie een interne projectgroep en wordt er een projectleider benoemd. Wat 

van ons als gemeente de komende tijd verwacht wordt, is op dit moment nog 

niet duidelijk. Dit is mede afhankelijk van de vragen die worden gesteld vanuit de  

projectgroep. Wij houden u regelmatig op de hoogte van de voortgang. 

 


